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سرمایه گذاری 
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هوش مصنوعی

 معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان حفاظت محیط زیست در بازدید از نمایشگاه »روایت تحول«: 

دانشگاه آزاد اسلامی تحولات کاملا هدفمندی را رقم زده است
علی سلاجقه، معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان حفاظت محیط زیست و دکتر محمدمهدی 
طهرانچی رئیس دانشگاه آزاد روز گذشته از نمایشگاه »روایت تحول« و نمایشگاه محصولات 
دانش بنیان این دانشـــگاه بازدید کردند. در این بازدید یک ســـاعته، پنج چرخش تحول آفرین 
دانشگاه آزاد در حوزه آموزش، پژوهش و فناوری، فرهنگی و تربیتی، اقتصاد و مدیریت و مدیریت 

شبکه واحدها در این نمایشگاه تبیین شد. 
سلاجقه در این بازدید با بیان اینکه فعالیت های جدیدی در دانشگاه آزاد انجام شده که می تواند 
برای سایر دانشگاه ها در کشور الگو باشد، گفت: »این دانشگاه در حوزه های آموزشی، پژوهشی، 
... اقدامات موثری انجام داده و شاهدیم که بهره وری مطلوب در دانشگاه آزاد اتفاق  اقتصادی و
افتاده است.« وی با تاکید بر اینکه دانشگاه آزاد توسط فکر و اندیشه مدیران خلاق، تحولات 
کاملا هدفمندی را رقم زده است، اظهار کرد: »مسیر این دانشگاه فرآیندی و حساب شده است و 
شفافیت در تمام فرآیندهای آموزشی، پژوهشی و اقتصادی این دانشگاه وجود دارد و قابل ارزیابی 
است.« دکتر طهرانچی در حاشیه بازدید از این نمایشگاه با بیان اینکه نمایشگاه روایت تحول 
منجر به تغییر در نگاه حکمرانان کشور به دانشگاه آزاد اسلامی می شود، گفت: »با وجود آنکه 
دانشگاه آزاد، دانشگاهی غیرخصوصی و غیردولتی است اما می تواند در نظام حکمرانی، بازوی 
قوی برای مسئولان کشور باشد.« سلاجقه در حاشیه این دیدار به آنا درباره ارزیابی نمایشگاه 
روایت تحول در دانشگاه آزاد واحد علوم و تحقیقات گفت: »یکی از مظلومیت های نظام این 

است که چندین بار مقام معظم رهبری مطرح فرموده اند در کار رسانه و تبیین ضعیف عمل 
کرده ایم اما خوشبختانه در نمایشگاه روایت تحول عملکرد خوب گروه رسانه ای دانشگاه آزاد 
را شاهد بوده ایم. فعالیت های این نمایشگاه بنیادین انجام شد و می تواند الگوی بسیار موفقی 
در بخش های مختلف کشور و دنیا باشد.« او بیان داشت: »نیروی انسانی در نمایشگاه روایت 
... فعالیت های تحولی عالی انجام داده اند،  تحول از جنبه های اقتصادی، آموزشی، پژوهشی و
همچنین بهره وری مورد نیاز کشور که شاید درصد قابل توجهی از آن نسبت به خیلی از کشور های 
دنیا متناسب نباشد اما در این نمایشگاه بهره وری به نحو مطلوب اتفاق افتاده است.« رئیس 
سازمان حفاظت محیط زیست ادامه داد: »دانشگاه آزاد در تمام زمینه ها حتی تمدن سازی رو 
به جلو حرکت کرده است اما هنوز دانشگاه های دولتی در تمام زمینه های آموزشی و پژوهشی 
رویه ســـابق را دنبال می کنند که شـــاید بازدهی متناســـب را نداشته نباشد.« سلاجقه گفت: 
»دانشگاه آزاد به وسیله فکر و اندیشه خلاق مدیران کشور توانسته متناسب با علوم روز و کاملا 
هدفمند حرکت کند.«وی با بیان اینکه احساس افتخار می کنم در جمع دانشگاه آزاد حضور 
دارم، تاکید کرد: »اگر اندیشه جوانان دانشگاه آزاد به خوبی حمایت شود، می توانیم کشور را به 
نحو عالی بسازیم. همچنین این دانشگاه کاملا به صورت شفاف تمام فرآیند های آموزشی، 
پژوهشی و تولید نیروی انسانی و تولید کالا را هر لحظه ارزیابی و پایش می کند و رقابت بسیار 

سالمی با برگزاری نمایشگاه های مختلف ایجاد شده است.« 

هنوز هم به رغم حجم تولیداتی که چه در زمینه مواد و چه در زمینه تجهیزات در کشـــور داریم، 
 در تامین این دو حوزه به ویژه مواد دچار مشـــکل هســـتیم و دســـت به دامن واردات می شـــویم. 
روح الله دهقانی فیروزآبادی در در نشست خبری یازدهمین نمایشگاه ایران ساخت در پاسخ به  
»فرهیختگان« در خصوص اینکه نمایشگاه ایران ساخت تا چه اندازه توانسته به کاهش وابستگی 
به واردات مواد و تجهیزات کمک کند و چرا هنوز بخش اعظمی از نیاز داخل را از وادرات تامین 
می کنیم، اشاره می کند یک سری تجهیزات ورودی داریم که استفاده کننده ها هستند که هر دانشگاه 
و پژوهشگاهی در بخش متالورژی به این تجهیزات و مواد نیاز دارد. یک تجهیزات خاص داریم 
حتی در مواد هم همین گونه است؛ یک سری مواد داریم که بسیار پرکاربرد هستند که در هر آزمایشگاه 
شیمی پیدا می شود. اما یک سری مواد و تجهیزات خاصی داریم که استفاده های محدودتری دارند. 
در تجهیزات و مواد عمومی، به جرات می توان گفت که نیاز صددرصد داخل در سطح مدرسه و 
دانشگاه و پژوهشگاه ها از داخل قابل تامین است. در بحث مواد پیشرفته و تجهیزاتی که تعداد 
یا استفاده محدود دارند به دلیل وجود نداشتن بازار مناسب نتوانسته ایم هنوز به خودکفایی لازم 
برسیم. درمجموع عدد استقلال در تجهیزات داخلی ما بالای 90 درصد است و 10 درصد مابقی، 
عموما تجهیزات مهمی را شامل می شود که تعداد کمتری را به خود اختصاص می دهد. بعضی 
از این تجهیزات راهبردی هســـتند. آن دســـته ای که راهبردی هســـتند به هیچ وجه قابل واردات 
نیستند و در این موارد خاص، سیاست ما در معاونت علمی اینگونه است که با حمایت های 
رایانه ای توسعه دهیم. فیروزآبادی در ادامه تاکید می کند که در بخش تجهیز آزمایشگاهی که از 
جنس تولید فناوری است، اعتماد بیشتری داریم اما در بخش صنعت دو قسمت داریم؛ بخش 
آزمایشگاهی، دانشگاهی و پژوهشگاهی چون جنس آدم ها یکی است، ترجیح می دهند مواد و 
تجهیز داخلی را خریداری کند که قابل اعتماد است و از آنجا که متخصص هستند، به راحتی 
اعتماد می کنند. اما در فضای صنعت که اغلب با این فضا آشنا نیستند، بیشتر احتیاط می کنند 
و نگران هستند که آن ماده و تجهیز خاصی که می خواهند خریداری کنند، همان عملکرد نمونه 

. درواقع در صنعت، جنس نگرانی  خارجی را داراست یا نه و آیا به چرخه تولید ضربه می زند یا خیر
فرق می کند. در این حوزه علاوه بر بحث ترویج، ابزارهای دیگری را هم توسعه می دهیم که مهم ترین 
آنها ابزار تضمین اســـت و قرار اســـت به زودی صندوق تضمین را رونمایی خواهیم کرد که این 
صندوق با مشارکت 17 بیمه خصوصی آغاز به کار نمی کند. وی ادامه می دهد که این صندوق 
درحال حاضر با سرمایه هزارمیلیارد تومانی با قابلیت 12 هزار میلیارد تومان تضمین، پیش از پایان 
سال شروع به کار خواهد کرد. درواقع این صندوق به استفاده کنندگان تضمین عملکرد می دهد، 
به طوری که کسی که از مواد و تجهیزات دانش بنیان مورد تایید داخل استفاده می کند، تضمین 
می دهد که درصورت استفاده از آنها، در عملکرد خللی وارد نخواهد شد. این صندوق تضمین 
، این عملکرد را با این برنامه در یک سال  عملکرد می کند که ضمانت می شود این ماده یا تجهیز
خواهد داشت و در غیر این صورت خسارت به مصرف کننده پرداخت می شود. درواقع ترویج، 
فرهنگ سازی که اتفاق افتاده به اضافه ایجاد کردن ابزارهای تضمین و پوشش خطر می تواند کمک 
کند که بازار داخلی و صنعتی هم به این حوزه میل پیدا کند. دهقانی فیروزآبادی درباره تفاوت 
نمایشگاه یازدهم تجهیزات، مواد آزمایشگاهی و تست و آزمون پیشرفته بیان می کند که در این 
لات پیشرفته صنعتی  دوره از نمایشگاه، رویکرد نخست را تولیدات تجهیزات صنعتی و ماشین آ
توسط شرکت های دانش بنیان قرار داده ایم. در این دوره به دنبال آن هستیم که مجموعه های بزرگ 
صنعتی مانند پتروشیمی ها، صنایع خودرویی، کشاورزی و مواد غذایی و تجهیزات پیشرفته مورد 
نیاز خود را اعلام کنند و به نظرم این رویکرد بسیار خوبی است؛ چراکه بازار ایران به تمام صنایع 
کشور تسریع پیدا می کند و این جریان، دانش بنیان شدن اقتصاد کشور را به همراه دارد.او اشاره 
، سال 1400 حدود 600  می کند که صادرات محصولات دانش بنیان در سال حدود 300 میلیون دلار
، سال 1401 حدود 850 میلیون دلار بوده که در سال 1402 و تاکنون به 1.5 میلیارد دلار  میلیون دلار
افزایش یافته و پیش بینی ها بر این است که تا پایان سال به دو و حتی سه میلیارد دلار برسد و این 
آمار به این معناست که آمار صادرات در سال 1402 نسبت به چند سال اخیر رشد دو تا سه برابری 
خواهد داشت. در وهله اول محصولات ارائه شده در این نمایشگاه، براساس سطح ذاتی فناوری و 
میزان داخلی سازی سطح بندی می شوند و معاونت علمی بخشی از هزینه خرید تجهیزات مراکز 

علمی و پژوهشی دولتی را براساس این سطح بندی پرداخت خواهد کرد. 

دهقانی فیروزآبادی در نشست خبری یازدهمین نمایشگاه ایران ساخت:

قادریم صددرصد نیاز داخل در تجهیزات و مواد عمومی را تامین کنیم
ندا اظهری 

خبرنگار گروه دانشگاه

دکتر طهرانچی: 

 دانشگاه آزاد می تواند 
بازوی قوی  مسئولان کشور باشد


